

Italy (ratification: 1952)

Direct Request, 2006

The Committee notes the Government's report. *It requests the Government to provide further information on the following points.*

Articles 1 and 2, paragraph 1, of the Convention. The Committee had previously noted that, by virtue of sections 1 and 2 of Act No. 977 of 17 October 1967, as subsequently amended, this Act does not apply to young persons assigned to occasional or short-term work not considered to be harmful, prejudicial or dangerous in a family enterprise. The Committee had requested the Government to indicate the measures taken to ensure that all children and young persons, without exception, benefit from the protection afforded by the Convention. The Committee notes the Government's information that the relevant legislation (Act No. 977 of 1967 as amended by Decree No. 345 of 1999, implementing Directive 94/33/EC) has intended to go beyond the rigid schemes linked to the different sectors of work (industrial and non-industrial) in order to ensure the widest protection to all minor workers. In this regard, Circular No. 1/2000 of the Ministry of Labour has clarified that the relevant legislation, through the implementation of the EC Directive, has unified all provisions on the work of young persons and extended their application to all sectors of work and all types of work relationships. The Committee notes the Government's statement that Circular No. 1/2000 also clarifies that the exceptions provided by section 2 of Act No. 977 of 1967, as amended, involve particular cases of occasional work which are not undertaken under a labour relationship. For these reasons, these exceptions do not contradict the *ratio* of this Convention. The Committee takes due note of this information.

Article 7, paragraph 2. Following its previous comments, the Committee notes the Government's information that Act No. 977 of 1967 does not provide for any specific provision on the identification and supervision of persons under 18 years who are engaged in employment carried on in the streets or in public places. *The Committee requests the Government to indicate whether the provisions of Act No. 977/67 regarding medical examination of young persons apply to children and young persons engaged either on their own account or on account of their parents in itinerant trading or in any other occupation carried on in the streets or in places to which the public have access. If not, the Committee encourages the Government to take measures to ensure the application of the system of medical examination for fitness for employment to children and young persons engaged either on their own account or on account of their parents in itinerant trading or in any other occupation carried on in the streets or in places to which the public have access. It also once again requests the Government to indicate whether national laws or regulations determine other methods of supervision for ensuring the strict enforcement of the Convention, in accordance with this Article of the Convention.*

Part V of the report form. The Committee notes the Government's information that in 2005, out of 6,349 undertakings inspected which use the work of minors, 1,987 minor workers irregularly employed have been found, of which 1,575 for violations regarding periodic medical examinations. *The Committee requests the Government to continue providing*

La commission prend note du rapport du gouvernement. *Elle prie le gouvernement de communiquer des informations supplémentaires sur les points suivants.*

Articles 1 et 2, paragraphe 1, de la convention. La commission avait noté qu'aux termes de ses articles 1 et 2, la loi no 977 du 17 octobre 1967, telle que subséquemment modifiée, ne s'applique pas aux adolescents assignés à un travail occasionnel ou de courte durée, considéré comme n'étant ni nuisible, ni dommageable, ni dangereux, dans une entreprise familiale. Elle avait prié le gouvernement d'indiquer les mesures prises pour s'assurer que tous les enfants et adolescents, sans exception, bénéficient de la protection accordée par la convention. La commission prend note de l'information du gouvernement selon laquelle la législation applicable (loi no 977 de 1967 telle que modifiée par le décret no 345 de 1999 portant exécution de la directive no 94/33/CE) vise à aller au-delà des systèmes rigides liés aux différents secteurs de travail (industriels et non industriels) pour assurer la protection la plus large possible à l'ensemble des travailleurs mineurs. A cet égard, la circulaire no 1/2000 du ministère du Travail a précisé que la législation applicable, par le biais de l'exécution de la directive CE, a unifié l'ensemble des dispositions sur le travail des adolescents, et étendu leur application à tous les secteurs de travail et à tous les types de relations de travail. La commission prend note de la déclaration du gouvernement selon laquelle la circulaire no 1/2000 précise aussi que les exceptions prévues à l'article 2 de la loi no 977 de 1967 telle que modifiée concernent des cas particuliers de travaux occasionnels qui ne s'effectuent pas dans le cadre d'une relation de travail. Pour ces raisons, ces exceptions ne sont pas contraires au *principe* de la convention. La commission prend dûment note de cette information.

Article 7, paragraphe 2. Faisant suite à ses précédents commentaires, la commission prend note de l'information du gouvernement selon laquelle la loi no 977 de 1967 ne contient aucune disposition spécifique sur l'identification et la surveillance des personnes de moins de 18 ans qui exercent un emploi sur la voie publique ou dans un lieu public. *La commission prie le gouvernement d'indiquer si les dispositions de la loi no 977/67 sur l'examen médical des adolescents s'appliquent aux enfants et aux adolescents occupés, à leur propre compte ou au compte de leurs parents, à un commerce ambulant ou à toute autre occupation exercée sur la voie publique ou dans un lieu public. Si tel n'est pas le cas, la commission encourage le gouvernement à prendre des mesures pour contrôler l'application du système d'examen médical d'aptitude aux enfants et adolescents occupés, à leur propre compte ou au compte de leurs parents, à un commerce ambulant ou à toute autre occupation exercée sur la voie publique ou dans un lieu public. Elle prie à nouveau le gouvernement d'indiquer si la législation nationale détermine d'autres méthodes de surveillance visant à assurer une stricte application de la convention, conformément au présent article de la convention.*

Point V du formulaire de rapport. La commission prend note de l'information du gouvernement selon laquelle 6 349 établissements ayant recours au travail de mineurs ont été inspectés en 2005; 1 987 travailleurs mineurs étaient employés de manière illégale et, pour 1 575 d'entre eux, l'illégalité concernait les examens médicaux périodiques. *La commission prie le gouvernement de continuer*

information on the practical effect given to the Convention, including extracts from inspection reports and statistical data on medical examination of young persons specifically in non-industrial occupations.

à transmettre des informations sur l'effet pratique donné à la convention, y compris des extraits de rapports d'inspection et des statistiques sur l'examen médical des adolescents, notamment pour les travaux non industriels.